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Rubrieken 

Mensenrechten

Rapport opgesteld door Thomas Ham-

marberg, Mensenrechtencommissaris

van de Raad van Europa

België geslaagd: met vlag en wimpel of met de
hakken over de sloot?
In december 2008 heeft Mensenrechtencommis-
saris Thomas Hammarberg een vijfdaags bezoek
gebracht aan België. Gedurende dit bezoek heeft
hij rond de tafel gezeten met zowel de federale,
als de regionale en gemeenschapsoverheden,
parlementsleden, leden van het gerecht, onaf-
hankelijke mensenrechtenorganisaties en ver-
tegenwoordigers van de maatschappelijke
middenvelden. Hij bracht ook een bezoek aan
verschillende van deze instellingen.
Naar aanleiding van zijn bezoek aan België en
zijn gesprekken met Belgische autoriteiten en
instellingen, stelde Thomas Hammarberg een
verslag op van alle sterktes en zwaktes van Bel-
gië met betrekking tot haar bestaande regelge-
ving en werkwijzen op mensenrechtelijk vlak.
Hammarberg onderzocht en beschreef de graad
van inachtname van de mensenrechten in deze
verschillende Belgische regelgevingen en instel-
lingen.  Het verslag van de Mensenrechtencom-
missaris abstraheert enkele thema’s, waarna
Thomas Hammarberg met betrekking tot deze
thema’s een aantal aanbevelingen doet aan Bel-
gië ter optimalisering van het in acht nemen van
de mensenrechten op wetgevend en institutio-
neel vlak.
Deze bijdrage beoogt voornamelijk een overzicht
te geven van de strafrechtelijke aspecten van het
verslag van Thomas Hammarberg.

I. Het nationaal systeem ter bescherming van
de rechten van de mens
Hammarberg prijst België, als één van de stich-
tende leden van de Raad van Europa, voor het
feit dat ze de meeste van de instrumenten ter
bescherming van de mensenrechten, uitge-
vaardigd door de Raad van Europa, heeft geratifi-
ceerd, en dat België er steeds naar streeft te ver-
zekeren dat deze mensenrechten ook gerespec-
teerd worden.

De bescherming van de rechten van de mens in
België zou echter nog verbeterd kunnen worden,
mocht België o.a. Protocol nr.12 van het E.V.R.M.,
dat elke vorm van discriminatie verbiedt, even-
als het Verdrag betreffende het verbod op men-
senhandel, ratificeren, aldus Hammarberg in
december 2008.
Ondertussen heeft België op 27 april 2009 het
Verdrag van de Raad van Europa betreffende het
verbod op mensenhandel geratificeerd. 
Thomas Hammarberg erkent de inspanningen
die België gedaan heeft om het gerechtelijk
systeem beter te doen functioneren, doch merkt
op dat het probleem van de gerechtelijke achter-
stand verre van opgelost is.
Hammarberg is tevreden over het aantal men-
senrechtenorganisaties en klachtendiensten in
België, waaronder de Federale Ombudsdienst en
het Centrum voor Gelijke Kansen en Racismebe-
strijding.
De mensenrechtencommissaris hecht veel
belang aan de rol van de politie bij de mensen-
rechtenbescherming. Tijdens de politieopleidin-
gen zou, nog meer dan reeds het geval is, de
nadruk op het respect voor mensenrechten
gelegd moeten worden, aldus Hammarberg.   
Een volledig onafhankelijk controleorgaan,
waarbij klachten tegen politiediensten kunnen
worden ingediend en wanpraktijken kunnen
worden onderzocht, zou volgens het verslag van
de mensenrechtencommissaris moeten worden
ingesteld.
Hammarberg betreurt dat de Grote Franchi-
mont, een wetsvoorstel van de Senaat in 2005,
nooit werd goedgekeurd in het parlement.
Momenteel is er bijgevolg geen regelgeving die
erin voorziet dat een verdachte die gearresteerd
wordt door de politiediensten, het recht heeft om
een advocaat te raadplegen en bijgestaan te wor-
den door zijn advocaat gedurende de ondervra-
gingen van de politiediensten en de verhoren
door de onderzoeksrechter voorafgaandelijk aan
de beslissing van deze laatste om een aanhou-
dingsbevel uit te vaardigen tegen de verdachte. 
In antwoord op het verslag en de aanbevelingen
van Hammarberg heeft de Belgische overheid te
kennen gegeven dat er in België weldegelijk
rechten van gearresteerden wettelijk uitgewerkt
zijn, waaronder artikel 33bis en volgende van de
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Wet van 5 augustus 1992 op het politieambt,
ingevoerd bij wet van 25 april 2007. Deze wet
houdt weldegelijk bepaalde rechten in voor per-
sonen die gearresteerd zijn, waaronder het recht
geïnformeerd te worden waarom men gear-
resteerd wordt en wat de maximale duur
bedraagt van deze arrestatie, en het recht te ver-
zoeken dat een vertrouwenspersoon wordt inge-
licht van de arrestatie. Dit laatste verzoek kan
conform de wet van 5 augustus 1992 enkel
geweigerd worden ter bescherming van de open-
bare orde en veiligheid en moet steeds gemoti-
veerd worden.
Er is blijkbaar nog wel wat werk aan de winkel,
maar het nationaal systeem krijgt toch een vol-
doende van Hammarberg.

II. Het gevangenissysteem
Hammarberg was verbolgen over de erbarme-
lijke situatie waarin de gevangenen in Belgische
gevangenissen zich bevinden, waarbij het groot
gebrek aan privacy, hygiëne en veiligheid
meteen in het oog zijn gesprongen. Aldus een
grote onvoldoende voor België op dit v(l)ak.
De gevangenissen zitten overvol en de omstan-
digheden waarin de gevangenen zich bevinden
zijn onmenselijk, aldus Hammarberg.
Een aantal oude gevangenissen dienen gesloten
te worden en nieuwe gevangenissen dienen te
worden opgebouwd, waarbij er afzonderlijke
afdelingen dienen te komen voor effectief ver-
oordeelden enerzijds en mensen in voorlopige
hechtenis anderzijds. Ook dient een afzonder-
lijke psychiatrische afdeling voorzien te worden
in elke gevangenis, alsook een onafhankelijke
dienst waar gevangenen terecht kunnen met al
hun klachten.
De overbevolking in de gevangenissen heeft,
zoals Hammarberg terecht opmerkt, niet alleen
nefaste gevolgen voor de gevangenen zelf doch
ook voor al degenen die in deze gevangenissen
werken, waaronder cipiers, dokters, psychologen
en maatschappelijke werkers. Ook zij zijn op
deze wijze niet in staat hun taken naar behoren
uit te oefenen.
Hammarberg benadrukt dat de ‘European Prison
Rules’ zelfs uitdrukkelijk de “één gevangene-één
bed regel” voorzien, en dat elke gevangene in
principe recht heeft op een individuele cel.

Hammarberg slaat uiteraard de nagel op de kop,
België kampt reeds jaren met dit structureel pro-
bleem. België bevindt zich momenteel echter in
de absolute praktische onmogelijkheid elke
gevangene te voorzien van een individuele cel.
In Antwerpen is de situatie op dit moment zelfs
zo slecht dat er tot een tiental personen moeten
verblijven in één vierpersoonscel…
Minister van Justitie Vandeurzen wees Ham-
marberg er tijdens zijn bezoek aan België reeds
op dat er een Masterplan 2008-2012 werd uitge-
werkt waarin plannen zijn opgenomen om de
oude gevangenissen hetzij te renoveren, hetzij te
sluiten. Dit laatste plan zou het lot van de gevan-
genissen van Vorst en Sint-Gillis in Brussel zijn.
Er zouden ook plannen zijn voor de bouw van
enkele nieuwe gevangenissen.
In reactie op het bezoek en de bedenkingen van
Hammarberg hebben de Belgische autoriteiten
bovenvermeld Masterplan echter reeds vervan-
gen door Masterplan II, goedgekeurd op de
Ministerraad van 18 december 2008, dat voorziet
in de bouw van bijkomende gevangenissen en
de vervanging van de oude infrastructuren. In
dit tweede plan wordt onder andere gesteld dat
de gevangenissen van Sint-Gillis, Vorst en Ber-
kendael worden vernieuwd en omgedoopt tot
gevangenissen Brussel I, Brussel II en Brussel III.
Een recente oplossing voor de overbevolking
werd erin gezien om gevangenen over te bren-
gen naar gevangenissen in Nederland doch uit-
eindelijk is dit slechts een tijdelijke en boven-
dien zeer beperkte oplossing van het probleem.
In opvolging van de raad van Hammarberg dient
er dan ook spoedig een serieus budget te worden
vrijgemaakt voor de hervorming van het gevan-
genissysteem in België.
Een tweede zit voor België voor haar gevangenis-
systeem?

III. Bestrijding van geweld tegen vrouwen
Geweld tegen vrouwen is een significant pro-
bleem in België, zo is gebleken uit de statistieken
waarbij het aantal geregistreerde gevallen van
geweld tegen vrouwen is gestegen van 6.424
gevallen in 2000 tot 16.254 gevallen in 2007.
Hammarberg juicht de initiatieven van de Belgi-
sche overheid op dit vlak toe, en dan vooral de
Wet van 28 januari 2003 waarbij artikel 410 van
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het Strafwetboek werd aangevuld met het recht
op verblijf in de gezinswoning en het recht-
streeks ontvangen van de kinderbijslag voor
vrouwen die het slachtoffer zijn van partnerge-
weld. Tevens de twee circulaires die in 2006 wer-
den uitgevaardigd en waarbij de verantwoorde-
lijkheden van de politie bij het omgaan met
intra-familiaal geweld werden verduidelijkt,
worden toegejuicht.
De Belgische autoriteiten deelden de mensen-
rechtencommissaris mee dat er zelfs nog meer
actieplannen met betrekking tot geweld tegen
vrouwen in de pijplijn zitten. Op 15 december
2008 is een ‘Actieplan tegen geweld binnen de
familie’ goedgekeurd, waarbij de aandacht zelfs
gevestigd wordt op ander geslachtsspecifiek
geweld waaronder genitale mutilatie, gedwon-
gen huwelijken en eremoorden. De Belgische
overheden plannen tevens de instelling van spe-
ciale behandelprogramma’s voor de daders van
deze geweldplegingen. 
Op het v(l)ak van bestrijding van geweld tegen
vrouwen, is België volgens het rapport van Ham-
marberg aldus geslaagd.
De mensenrechtencommissaris wijst er echter
wel op dat het niet bij nobele plannen van de
Belgische overheden moet blijven, doch dat deze
effectief ten uitvoer dienen te worden gebracht.
Ook op het vlak van de opvang van mishandelde
vrouwen in daarvoor ingerichte opvangtehui-
zen, is er nog wel wat werk aan de winkel, aldus
Hammarberg.

IV. Jeugdcriminaliteit en de bestraffing ervan
Hammarberg keurt het opleggen van een avond-
klok aan jongeren, zoals dit door bepaalde stads-
besturen, voornamelijk in de Franstalige
gemeenschap wordt gedaan, ten stelligste af.
Een dergelijke avondklok beperkt de bewegings-
vrijheid en het recht op vrije samenkomst van
jongeren onder elkaar op een onaanvaardbare
wijze, en stigmatiseert en discrimineert deze
jongeren op een wijze die strijdig is met de kin-
der- en mensenrechten.
De detentie van jeugdcriminelen dient volgens
Hammarberg dringend op een behoorlijke wijze
te worden geregeld. Nieuwe gesloten instellin-
gen voor minderjarigen die een als misdrijf

omschreven feit hebben gepleegd, dienen te
worden geopend in de nabije toekomst.
Hammarberg benadrukt tevens terecht het
belang van het vrijmaken van een budget voor
alternatieve maatregelen die genomen kunnen
worden ten aanzien van minderjarigen, in plaats
van deze op te laten nemen in een jeugdinstel-
ling.
In gevallen waarbij de zaak uit handen wordt
gegeven door de jeugdrechter, moet er desalniet-
temin voor gezorgd worden dat de minderjarige
niet in dezelfde gevangenis als een volwassen
gedetineerde terecht komt, aldus Hammarberg.
Plannen zijn er te over, volgens de Belgische
autoriteiten. Er zouden 280 nieuwe plaatsen in
gesloten jeugdinstellingen gecreëerd worden,
een verdubbeling van het aantal plaatsen die
momenteel beschikbaar zijn. De capaciteit van
de gesloten instelling van Everberg zou opge-
trokken worden van 50 plaatsen naar 128. De
voormalige gevangenis van Tongeren zou tevens
omgevormd worden tot een gesloten jeugdin-
stelling. 
Vertegenwoordigers van het maatschappelijk
middenveld evenals het kinderrechtencommis-
sariaat hebben hun bezorgdheden evenwel al
geuit, niet enkel over de bestaande instellingen
doch tevens over de voorgestelde plannen.
Het is volgens deze laatsten vaak zeer moeilijk
voor de minderjarige om degelijk contact te hou-
den met het thuisfront vanuit deze gesloten
instellingen. De meeste instellingen bevinden
zich ver van de stadcentra, hetgeen een moei-
lijke bereikbaarheid tot gevolg heeft. De gesloten
instelling van Everberg ligt bijvoorbeeld ruim 7
kilometer verwijderd van het dichtstbijzijnde
treinstation en er rijden geen bussen binnen een
straal van 3 kilometer.
Eén van de voorgestelde nieuwe locaties voor
een gesloten jeugdinstelling bevindt zich in St.-
Hubert. Dit stadje is echter gelegen op een 160-
tal kilometer van Brussel, terwijl is gebleken dat
toch het merendeel van de jeugdige delinquen-
ten die opgenomen dienen te worden, afkomstig
zijn van het Brusselse.
Familiale contacten, contacten met advocaten en
persoonlijke verschijningen voor de jeugdrecht-
bank komen zodoende in het gedrang.

panopticon_0905_006_Panopticon  10/09/09  00:00  Pagina 68



PANOPTICON | 2009.5

69

Hammarberg benadrukt bijgevolg het belang
van een goede bereikbaarheid met het openbaar
vervoer van deze jeugdinstellingen opdat sociale
contacten met de minderjarigen mogelijk blij-
ven.
Het voorzien van extra gesloten federale instel-
lingen in Tongeren en St.-Hubert is, aldus de Bel-
gische autoriteiten in reactie op het verslag van
Hammarberg, specifiek als oplossing bedacht
opdat jongeren die in voorhechtenis zitten of
veroordeeld werden voor een als misdrijf
omschreven feit, apart opgevangen kunnen wor-
den en niet langer in de zelfde gevangenis als
volwassen gedetineerden dienen te worden
opgesloten.
Deze oplossing werd reeds in een wet gegoten en
krijgt gestalte in artikel 606 van het Wetboek
van Strafvordering, dat normaliter van kracht zal
worden in het najaar van 2009.  Dit artikel zal
voorzien in de regel dat minderjarigen die aan-
gehouden of veroordeeld zijn, opgenomen zullen
worden in een ‘gesloten federale instelling voor
minderjarigen die een als misdrijf omschreven
feit hebben gepleegd’. Enkel jongeren die uit
handen worden gegeven en de leeftijd van 18
jaar reeds bereikt hebben, zullen alsnog terecht
kunnen komen in een inrichting voor volwasse-
nen in twee welbepaalde gevallen: indien de
gesloten federale instellingen geen plaats meer
hebben of indien de jongere ernstige problemen
binnen de instelling veroorzaakt waarbij hij een
gevaar is voor de andere jongeren of de perso-
neelsleden van de gesloten instelling. 
Hoewel Hammarberg een uitbreiding van het
aantal beschikbare plaatsen in jeugdinstellin-
gen aanmoedigt, dient er volgens hem evenwel
voor gewaakt te worden dat een vermenigvuldi-
ging van het aantal plaatsen niet tevens een
onnodige vermenigvuldiging van het aantal
opnames tot gevolg zal hebben. Detentie van
minderjarigen moet de uitzondering blijven,
aldus Hammarberg.
België net geslaagd op het v(l)ak van adequate
bescherming van de mensenrechten van jeugdi-
ge delinquenten?

V. Terrorismebestrijding
België heeft in de afgelopen jaren enkele wetten
gestemd in het kader van de bestrijding van ter-

rorisme, waaronder de Wet betreffende terro-
ristische misdrijven van 19 december 2003 en de
Wet op de bijzondere opsporingsmethoden van
6 januari 2003. Beide wetten bevatten volgens
Hammarberg onduidelijke definities en bepalin-
gen en Hammarberg stelt dan ook voor om res-
pectievelijk het begrip terroristische daden en de
draagwijdte van de bijzondere opsporingsme-
thoden op een duidelijke, welomschreven wijze
te definiëren en te bepalen.
In antwoord op het verslag van de mensenrech-
tencommissaris van de Raad van Europa, stelden
de Belgische autoriteiten dat de bijzondere
opsporingsmethoden weldegelijk het voorwerp
uitmaken van zeer restrictieve wetgeving en
deze wetgeving voorziet in strenge controlebe-
palingen. Er werd overigens reeds een wetsvoor-
stel ingediend in antwoord op enkele bedenkin-
gen die het Grondwettelijk Hof reeds had geuit. 
Globaal genomen lijkt België op haar rapport
verleend door mensenrechtencommissaris
Hammarberg geslaagd met voldoening, doch
voor het behalen van een graad is er blijkbaar
nog wel wat werk aan de winkel.     

Vanessa Penninger*

Het Comité P en het verslag van mensen-

rechtencommissaris Hammarberg over

de (Belgische) politie

Het jaarverslag 2007-2008 van het Comité P
Het Vast Comité van Toezicht op de politiedien-
sten heeft zijn jaarverslag 2007-2008 in januari
2009 neergelegd bij het Parlement.  De publieke
versie ervan kan worden geraadpleegd op zijn
website www.comitep.be, net als een aantal
meer gedetailleerde rapporten die aan de basis
lagen van de belangrijkste vaststellingen en
aanbevelingen.
Enkele punten, gerelateerd aan de  bescherming
van de mensenrechten s.l. zijn de volgende1. 

* Vanessa Penninger is als assistent verbon-
den aan het Instituut voor Strafrecht van het
K.U.Leuven.

1 Comite P, Jaarverslag 2007-2008 – Samen-
vatting, www. comitep.be
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1. Aantal meldingen van potentiële disfuncties
en inbreuken
Het totaal aantal klachten dat over de werking
van de politiediensten en personen met
politionele bevoegdheden werd geformuleerd,
kent de laatste vijf jaar een fluctuerend verloop.
Het gaat hier om schommelingen in aantallen
tussen minimum 5.961 in 2006 en maximum
6.760 in 2005 met in 2007 (6.244) opnieuw een
stijging met 4,8 % ten opzichte van 2006 (5.961),
waarbij het aantal van 2007 uiteindelijk terug op
het niveau van 2003 komt.
Een vierde van het totaal aantal dossiers is te
situeren in het gerechtelijk arrondissement
Brussel (1.614 dossiers of 25,8 %), daarna volgen
Antwerpen (824 dossiers of 13,2%) en Luik (395
dossiers of 6,3%). 

2. Verhouding klachtenonderzoeken – straf-
rechtelijke onderzoeken
Voor een goed begrip van deze cijfers dient erop
gewezen te worden dat het totaal aantal dossiers
waarin onderzoeken werden gedaan naar mel-
dingen van potentiële disfuncties en inbreuken
van politieambtenaren grosso modo in twee
grote delen worden opgedeeld: enerzijds de
onderzoeken vanuit de toezichtsfunctie (de
klachtendossiers) en anderzijds de onderzoeken
in opdracht van de gerechtelijke overheden (de
strafonderzoeken). Daarnaast zijn er nog de zgn.
toezichtsonderzoeken (24 in 2007) die jaarlijks
door het Comité P worden gevoerd over de meest
diverse diensten of themata.
In 2007 betroffen de meeste dossiers klachten-
dossiers  (71 %) (4.450) die werden ingediend bij
het Comité P of bij de politiediensten. Het aantal
klachten dat rechtstreeks bij het Comité P werd
ingediend (2.219) was ongeveer even groot als
het aantal klachten dat bij de politiediensten zelf
werd neergelegd (2.231). 
De andere dossiers betreffen strafonderzoeken
(29 %) (1.794) die onder leiding van de gerechte-
lijke overheden door de Dienst Enquêtes P of
door de politiediensten zelf zijn uitgevoerd. In
2007 voerde de Dienst Enquêtes P 281 onderzoe-
ken in opdracht van de gerechtelijke overheden.
Dit is een derde minder dan in 2006; daartegen-
over staat een stijging met ruim een vijfde van
het aantal strafonderzoeken behandeld door

andere diensten. Deze daling voor de Dienst
Enquêtes P is een bewust gewenst resultaat van
het beleid dat wil benadrukken dat de Dienst
Enquêtes P een gespecialiseerde bijzondere
dienst is en dat het Comité P geen eerstelijns-
klachtenbureau of eerstelijns-“politie van de
politie” is. De klager wordt gevraagd zijn klacht
bij voorkeur schriftelijk in te dienen of hij wordt
doorverwezen naar de betrokken politiechef die
in eerste instantie verantwoordelijk is voor de
goede werking van zijn diensten. 

3. Aard van de inbreuken
43 % (2.295) van alle geregistreerde inbreuken in
klachtendossiers van 2007 heeft betrekking op
tekortkomingen door de houding, het gedrag of
de handelingen die de waardigheid van het poli-
tieambt aantasten (o.a. ongepast taalgebruik,
algemene houding en voorkomen, machtsmis-
bruik en handelingen en houdingen binnen of
buiten dienst die de waardigheid van het ambt
of het imago aantasten). De tekortkomingen aan
de beroepsplichten of misbruik van ambt en
bevoegdheden vertegenwoordigen 34 % (1.826)
van de bij klachten geregistreerde inbreuken
(o.a. inbreuken inzake dienstverlening, alsook
m.b.t. het niet of slecht naleven van verplicht
gestelde procedures en verder betreffende de
neutraliteit/onpartijdigheid, de onkreukbaar-
heid en ten slotte de integriteit). De stijgingen
die zich voordoen in de diverse categorieën kun-
nen worden toegeschreven aan de algemene
toename van het aantal gevatte klachten, maar
het aandeel van elke categorie evolueert tussen
2006 en 2007 niet essentieel.
Bij de geregistreerde inbreuken in geopende
strafrechtelijke onderzoeken van 2007 heeft
ongeveer een derde (594) van de aangeklaagde
inbreuken betrekking op gewelddaden tegen
personen of goederen. De daden van willekeur
vertegenwoordigen zowel in 2006 als in 2007 16
% (320) van de geregistreerde inbreuken.

4. Gegrondheid van de klachten
Met “zonder grond of niet bewezen” worden die
klachten omschreven waarbij het Vast Comité P
in de klachtenonderzoeken vaststelde dat er
onvoldoende bezwaren of geen concrete elemen-
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ten waren, de klacht zonder voorwerp was of er
geen fout of disfunctie kon worden vastgesteld.
Per 100 klachten die het Vast Comité P in de loop
van 2007 behandelde en waarbij het zich uit-
sprak over de gegrondheid of het bewijs, zijn er
13,4 gegrond verklaard tegenover 86,6 zonder
grond of niet bewezen. Breiden we de cijfergege-
vens uit tot alle door het Vast Comité P behan-
delde klachten uit de periode 2004-2007, dan
verkrijgen we gemiddeld 15 % gegronde klachten
tegenover 85 % zonder grond of niet bewezen
geachte klachten.
Deze verhouding is vast te stellen in alle
inbreukcategorieën, met uitzondering van de
“tekortkomingen inzake de doelmatigheid, de
doeltreffendheid en de coördinatie van de politie-
diensten”, waar een kwart gegrond werd ver-
klaard. Deze zijn immers ook gemakkelijker vast
te stellen.  Van de klachten die handelen over een
willekeurig, gewelddadig, onrechtmatig of niet-
handelen van politieambtenaren wordt onge-
veer 88 % als ongegrond of niet bewezen bevon-
den.
Bij de gegrond geachte klachten maken de
inbreukcategorieën “tekortkomingen door de
houding, het gedrag of de handelingen die de
waardigheid van het politieambt aantasten” en
“tekortkomingen aan de beroepsplichten of mis-
bruik van ambt en bevoegdheden” samen drie-
kwart van het totaal aantal geregistreerde
inbreuken uit.
Eén van de meer gedetailleerde rapporten, even-
eens beschikbaar op de website van het Comité P
betreft dit inzake “externe discriminatie:
racisme/discriminatie”.  Hieruit blijkt dat met
118 gevallen van meldingen van aantijgingen in
2007 de tendens stabiel blijft over de jaren heen.
De hoeveelheid dossiers die na onderzoek
gegrond bevonden worden blijft (gelukkig)
miniem.  Zo werd bijvoorbeeld geen enkel von-
nis of arrest inzake racisme of discriminatie
gemeld aan het Comité P.  Vijf dossiers gaven wel
aanleiding tot diverse maatregelen (tucht,
inwendige orde, ..) ten aanzien van politieambte-
naren

Het verslag van mensenrechtencommissaris
Hammarberg over de politie
Van 15 tot 19 december 2008 bracht mensenrech-
tencommissaris Hammarberg en zijn delegatie
een bezoek aan België.
Met betrekking tot het toezicht op de politie2

beveelt de mensenrechtencommissaris de Belgi-
sche overheden aan om de onafhankelijkheid en
de transparantie van de toezichtsorganen op de
politie te versterken. 
In hetzelfde luik ‘politie’ verwijst hij naar een
zeer actueel thema met name de bijstand van
een advocaat vanaf het eerste stadium van het
strafonderzoek, inclusief het politieverhoor.  Een
thema dat ook bij ons recent aanleiding heeft
gegeven tot heel wat discussie3 en waarover het
laatste woord nog niet is gezegd.  Evenmin is tot
nu toe enige aanzet gegeven hoe politiediensten
met vragen om  bijstand/contact met een advo-
caat moeten of mogen omgaan.  
De mensenrechtencommissaris meent ook dat
de Belgische anti-terrorismewet ertoe neigt het
recht op eerbiediging van het privé-leven en de
rechten van de verdediging in het gedrang te
brengen.  Hij maant de Belgische overheden aan
om op meer precieze wijze de terroristische mis-
drijven te definiëren alsmede het toepassingsge-
bied van de bijzondere opsporingsmethoden.  In
deze context is het uitkijken naar de uitspraak
van het hof van beroep te Brussel inzake Erdal en
cs.  Wat de bijzondere opsporingsmethoden
betreft werd een (tweede) reparatiewet (de wet
van 16 januari 2009 tot wijziging van de artike-
len 189ter, 235ter, 335bis en 416 van het Wetboek

2 Het verslag beperkt zich niet tot vaststellin-
gen inzake politie maar doet ook vaststellin-
gen en aanbevelingen inzake het penitenti-
air systeem, asiel, detentie van migranten,
maatregelen inzake discriminatie, racisme
en geweld ten aanzien van vrouwen, min-
derjarigen en de anti-terrorismemaatrege-
len: zie voor het volledige verslag
http://www.coe.int/t/commissioner/WCD/l
atestDocuments_en.asp# 

3 Zo vond op 12 juni 2009 aan de Vrije Univer-
siteit Brussel de studiedag “Het recht op bij-
stand van een advocaat bij het verhoor. Over
Salduz, Panovits en anderen” plaats. Het
betrof hier een initiatief van de onderzoeks-
groep Fundamentele Rechten en Constituti-
onalisme van de VUB. 

panopticon_0905_006_Panopticon  10/09/09  00:00  Pagina 71



PANOPTICON | 2009.5

72

van strafvordering; BS 16 januari 2009) van
kracht en staat een ‘derde’ reparatiewet in de
steigers. Het ‘toepassingsgebied’ van de bijzon-
dere opsporingsmethoden is evenwel al ver-
schillende malen het voorwerp geweest van een
vernietigingsverzoek voor het Grondwettelijk
Hof en op de uitbreiding na van het toepassen
van BOM tijdens de strafuitvoering verdrags- en
wetsconform bevonden. 
Een bijzondere aandacht ging uit naar artikel 44
Wet Politieambt dat de politiediensten toelaat
gegevens in te zamelen en te verwerken.  Voor
een en ander is evenwel een uitvoeringsbesluit
nodig.  Het bestaande ontwerp werd bekritiseerd
wegens te weinig precies, de opname van een
aantal niet-pertinente gegevens, de afwezigheid
van bescherming voor minderjarigen, het ont-
breken van efficiënte controlemechanismen en
het gebrek aan toegang van de burger tot zijn
gegevens.  Ook hier moet in de nabije toekomst
opnieuw werk van gemaakt worden.

Henri Berkmoes*

Criminografie en methodologie

Verbeteren mixed mode surveys de repre-

sentativiteit van de Veiligheidsmonitor?

Situering
Sinds 1997 voert de dienst Beleidsgegevens
(DSB/B) van de Directie van de Nationale Gege-
vensbank (Algemene Directie van de Operatio-
nele Ondersteuning van de Federale Politie in
opdracht van de Minister van Binnenlandse
Zaken), de Veiligheidsmonitor (VM) uit. Dit fede-
rale bevolkingsonderzoek peilt via een groot-
schalige telefonische bevraging naar de ervarin-
gen van de Belgen met criminaliteit, onveilig-
heid en het functioneren van de politie (Van den
Bogaerde & Van Den Steen, 2005).
Omdat de VM gebruikt wordt voor de ontwikke-
ling en evaluatie van het veiligheids- en politie-
beleid van de overheid (Pleysier, Vervaeke &

Goethals 2006), is het cruciaal dat de VM accura-
te gegevens oplevert. Noodzakelijk daarvoor is
o.a. overeenstemming tussen steekproefkader
en doelpopulatie. De doelpopulatie is de verza-
meling eenheden waarover het onderzoek uit-
spraken wil doen, voor de VM zijn dat “de Belgen
vanaf 15 jaar”. Het steekproefkader is de lijst van
eenheden waaruit de steekproef wordt getrok-
ken. Dit is bij telefonische enquêtes meestal een
lijst van telefoonnummers (“Infobel”). De mate
waarin deze lijst overeenstemt met de doelpopu-
latie bepaalt mede de representativiteit van het
onderzoek van bij aanvang. De methodologische
literatuur spreekt van dekkingsfouten om
imperfecte overeenstemming tussen doelpopu-
latie en steekproefkader aan te duiden (Groves
1989).
In theorie kunnen telefonische surveys repre-
sentatief zijn voor de populatie, omdat volgens
verschillende bronnen slechts 1 à 2% van de
bevolking telefonisch onbereikbaar is (APS,
2003; Pickery & Carton, 2005). Gebruikte steek-
proefkaders voor telefonisch onderzoek bevat-
ten echter enkel vaste telefoonlijnen, geen
mobiele nummers (Pleysier, Vervaeke & Goet-
hals, 2006). Dat betekent dat elke telefonische
bevraging een bepaald deel van de bevolking
uitsluit. Pickery & Carton (2005) ramen op basis
van de Socio-Economische Enquête van 2001 dat
12% van de Belgen niet via een vaste telefoonlijn
bereikt kan worden. In 2003 werd dit percentage
geschat op 15% (APS, 2003). Op basis van eigen
analyses van het European Social Survey werd dit
percentage voor 2006 en 2008 geschat op respec-
tievelijk 17 en 23%.
Het probleem van onderdekking van telefoni-
sche surveys gebaseerd op lijsten van vaste tele-
foonnummers groeit dus. Ze kunnen dus minder
representatief worden als bepaalde categorieën
mensen uitgesloten worden, zoals jongeren en
alleenstaanden (Pickery & Carton, 2005). Indien
deze groepen bovendien andere ervaringen heb-
ben met criminaliteit en politie, dan kan de VM
vertekende resultaten opleveren. Deze bezorgd-

* Henri Berkmoes is directeur generaal van de
Dienst Enquêtes bij het Comité P.

1 Onderzoeksproject AG/II/132, promotoren:
G. Loosveldt (K.U.Leuven & V. Vandersmis-
sen (UHasselt). Onderzoeksrapporten: Van-
dersmissen, V et al. (2008) en De Waele, M.,
D. Heerwegh, & G. Loosveldt (2008).
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